
  

 

HJORTKÆR - ROUST - ÅRRE - VRENDERUP - FÅBORG 

Mit uddannelsesvalg  4 
Ny air track  8 
DANZA KITZ  12 
Kirkenyt 15 

Helle svømmeklub  19 
Officiel åbning af Kunstgrædsbanen 21 

Livet i 1930 erne og… fortsættelse fra sidste nr. 23 
Aktiv som gymnast og frivillig træner 29 
 

Nr. 2 - Maj 2023 - 10. årgang  

Kunstgræsbanen 
Vrenderup / Helle Hallen 
April 2023 



2 

 

Indsamling til Projekt Dåseringe til benproteser 
Skrevet af / Tove Christensen  

Hvad er Projekt Dåseringe? 
Projekt Dåseringe, er et velgørende projekt, base-
ret på udelukkende frivillig arbejdsindsats. 
Projektet er støttet af mange frivillige privatperso-
ner og af en del organisationer i Danmark og Nor-
ge og der modtages også ringe fra Sverige og Tysk-
land.  
I 2016 blev projektet registreret som en velgøren-
de non-profit forening med CVR-nummer, besty-
relse og med årlig generalforsamling. De midler, 
der samles ind, går ubeskåret til Protheses Foun-
dation i Thailand.   

I Asien og specielt Thailand, har fattige i stor grad 
problemer med miner, sukkersyge, og slangebid, 
hvilket gør, at mange er ben-amputeret og derved 
ikke kan arbejde og/eller forsørge familien. 

Projekt Dåseringe i tal: 
Projekt Dåseringe har siden 2009 indsamlet 
763.000 kroner, som er overført til hospitalet Pro-
theses Foundation i Chang Mai i Thailand.  
Hospitalet hjælper ben-amputerede i Asien med 
nye proteser.  
Desuden støtter organisationen indkøb af mobile 
klinikker til hospitalet, så de kan komme frem til 
selv de mest utilgængelige områder.  
I Asien mangler 400.000 et-to ben 
82 tons dåseringe indsamlet siden 2009, 170 ind-

samlingssteder i Danmark, Norge og Sverige. 

Jeg og mine kolleger, venner, venners venner, be-
kendte og mange, mange andre, samler dåseringe 
ind til dette gode formål. 
Et eksempel: Jeg har kortklubvenner i Kolding. De 
samler mange dåseringe ind i forbindelse med de-
res sportsaktiviteter.  Når vi mødes til kortklub, 
kommer der ofte en stor pose dåseringe, som jeg 
afleverer til en tidligere kollega i Esbjerg. Hun er 
indsamler her omkring og kører dem til Skander-
borg, hvor de igen samles fra et større område, 
inden de smeltes og sendes til Asien. 

Hjælp mig med at samle ind:  
Aflever en pose med dåseringe hos mig, Vænget 
11, Årre ,så kører jeg den til min kollega i Esbjerg.   
Læs evt. mere på:  projekt dåseringe.dk            Slut./ 
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Så er vi kommet godt i gang med 2023. Vi havde 
generalforsamling i februar og vi har fået lavet et 
program, som vi kender det og plads til små over-
raskelser. Vores faste mødedag er den første man-
dag i hver måned, undtagen i juli, hvor der er som-
merferie. Det er først og fremmest banko og kaffe 
på programmet. 
Det er her i kan støtte vennekredsens arbejde, ved 
at komme og spille med. Pengene bliver brugt til 
udflugter og fester for beboerne. Forårsfest og 
Høstfest. Udflugt til Skads blomster, underholdning 
med sang og musik og ture ud i det blå. Vi er også 
med, når der holdes Halloween og nyder så meget, 
at der kommer så mange ned og ser til os. 
Vi har også el-cykel til to personer og en el-
kørestol, som man kan låne og køre en tur sammen 
med en beboer. 
I kan også støtte os ved at indbetale 100,00 kr. pr. 
peron på mobil pay 735014 (kontigent). Husk at 
skrive navn på. 
På vegne af vennekredsen - Asta Fink Nielsen. 

KÆRE HERMAN 
 
PÅ VEGNE AF ÅRRE LOKALHISTORISK ARKIV  
SKAL DER LYDE EN STOR TAK TIL DIG  
FOR DIT STORE ARBEJDE I VORES LILLE  ARKIV 
DU HAR GENNEM 12 ÅR YDET EN STOR INDSATS 
BÅDE FOR VORES ARKIV SAMT DEN KREDS VI HØ-
RER UNDER 
DU HAR SAMTIDIG YDET EN STOR INDSATS DA VI 
SKULLE FLYTTE TIL 
NYE LOKALER FRA LOFTET PÅ SKOLEN TIL 
”KOMMUNEKONTORET”  
DETTE SKULLE INDRETTES MED ARKIVSKABE 
OG  KONTORINVENTAR 
DU HAR ÅBNET HVER TORSDAG MED GODT HU-
MØR  
OG ALTID VÆRET PARAT TIL AT TÆNKE OM DER 
VAR NYE MULIGHEDER FOR ARKIVET  
PÅ VEGNE AF BESTYRELSEN ØNSKER VI DIG ALT 
GODT I FREMTIDEN 
THORBEN ØSTERGÅRD – KNUD BECHER – JENS 
CHRISTENSEN – JANE OTTOSEN 

Nyt fra vennekredsen på på HYBENBO 
Skrevet af / Asta Fink Nielsen. 

ÅRRE LOKALHISTORISK ARKIV  
Skrevet af / Jane Ottosen  
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Mit uddannelsesvalg 
Skrevet af / Mai B. Pedersen 

Skal det tage 7 år at blive håndværker? 

Spørgsmålet har jeg stillet mig selv rigtig mange 
gange, da jeg startede på den nye herregårdsjæ-
geruddannelse.  

Jeg har siden jeg var lille, gerne ville have en ud-
dannelse inden for jagt og natur, og sidst i folke-
skolen blev jeg klar over, at jeg gerne ville være 
herregårdsjæger.  

For at man kunne blive professionel jæger den-
gang, skulle man være fyldt 18 år, have kørekort og 
jagttegn. Jagttegnet kunne jeg godt krydse af, men 
alderen havde jeg ikke. Jeg var dengang 16 år gam-
mel, lige afsluttet 9. klasse på Helgenæs Natur-
efterskole, havde mod på livet, gode venner, en 
rygsæk med oplevelser og en virkelig god karakter-
bog. Mine karakterer har jeg altid knoklet for i sko-
len, resten er kommet mig nemt, og lysten til nye 
oplevelser har jeg aldrig manglet.  

Som følge af mine gode karakterer har jeg altid væ-
ret indstillet på at tage en gymnasieuddannelse, og 
så senere en form for håndværksmæssig uddannel-
se. Den plan var der stadig i slutningen af eftersko-
leåret, så jeg var klar på at tage en HTX i Esbjerg 
efter sommerferien.  

Ferien gik, jeg sejle-
de med skoleskibet 
Fulton, holdt ferie 
med familien, tog 
haglskyderprøven og 
fuldendte mit 
jagttegn med riffel-
prøven.  

Hverdagen kom ret 
stærkt igen, og in-
den jeg fik set mig 
om, sad jeg igen på 
skolebænken.  

Jeg sad i et klasselo-
kale sammen med 
25 andre elever på 
min alder og modtog undervisning på Rybners Tek-
nisk Gymnasium - miljøet matchede på ingen måde 
mine værdier.  

Når jeg kom hjem fra skole, var jeg frustreret og 
ked af det. Jeg følte ikke det var det rigtige for mig,  
 

men jeg vidste heller ikke hvor jeg ellers skulle væ-
re. Jeg blev jo nødt til at få en uddannelse, og det 
var hvad jeg var i gang med nu. Beslutningen føl-
tes bare så forkert, fordi jeg slet ikke havde mig 
selv med. Det var mine karakterer og fagfolkene 
omkring mig der altid havde vejledt mig, til at tage 
en gymnasieuddannelse. Jeg havde fulgt deres 
råd, fordi det for mig åbnede flest døre, og jeg 
syntes det var fornuftigt at have bred faglig viden, 
inden jeg skulle videre i systemet.  

Problemet var, at jeg hurtigt fandt ud af, at gym-
nasielivet slet ikke matchede mig. Jeg trivedes ikke 
på skolen, og gik derfor til min studievejleder for 
at få hjælp.  

Min vejleder var meget uforstående over for mine 
følelser omkring valg af uddannelse, og rådede 
mig til at give det en chance et års tid. Mine karak-
terer var jo gode, så jeg ville nok ikke få nogle pro-
blemer med at færdiggøre min gymnasieuddan-
nelse. Mødet havde efterladt mig endnu mere 
rådvild omkring hvad jeg ville. Det var jo ikke fordi 
jeg ikke kunne, jeg havde bare ikke mig selv med.  

Jeg snakkede meget med mine forældre efterføl-
gende, omkring mine tanker i forhold til valg af 
uddannelse. De bakkede mig op, men havde svært 
ved at hjælpe, da jeg ikke selv vidste hvad jeg ville. 
Jeg brugte derefter nogle dage på at tænke over 

hvad jeg holdt af i 
hverdagen, og hvor-
dan jeg ønskede at 
lære fremover.  

Jeg kunne gode lide at 
bruge mine hænder, 
lærte godt af praktisk 
arbejde og så holdte 
jeg af at arbejde uden-
dørs. I Corona ned-
lunkningen havde jeg 
af to omgange arbej-
det som tømrer. Det 
syntes jeg havde væ-
ret fedt, så jeg fik ar-
rangeret et møde med 
vejlederen for er-

hvervsuddannelserne, og derefter blev jeg meldt 
på tømreruddannelsen, og ud af HTX.  

Jeg havde et slip på 6 mdr. inden jeg skulle starte 
på tømreruddannelsen, og fik derfor arbejde på 
fuld tid i Faldhøje Plantage ved Starup. Sideløben-
de med arbejdet og læste HF - Erhvervsøkonomi 
online, og tog kørekort, hvilket gav mig mulighed  
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for fremadrettet bl.a. at køre traktor. I Faldhøje fik 
jeg lov til at passe krondyr, dådyr, fasaner og følge 
dagligdagen i jagtsæsonen, og arbejdsopgaverne 
op til og efter ift. slagtning mm. Arbejdet be-
kræftede mig kun i, at det var hvad jeg gerne ville 
ende med at leve af.  

I starten af det nye år, en uges tid før jeg skulle 
starte på tømrer uddannelsen, fik jeg en besked 
tilsendt, hvori der stod forklaret at herregårdsjæ-
geruddannelsen var blevet lavet om. Fremadrettet 
skulle man have en landbrugsuddannelse for at 
læse videre til herregårdsjæger. 

Mit karrierevalg blev derfor ændret igen.  

Jeg måtte derfor takke nej til tømreruddannelsen 
og den elevplads jeg var blev tilbudt. Derefter 
meldte mig ind på Dalum landbrugsskole, og søgte 
arbejde i det år op til uddannelsesstart. Jeg arbej-
dede på Rohden gods ved Vejle i jagtvæsnet, der 
blev forlænget med 6 mdr. som landbrugselev. 
Dette medførte at jeg flyttede hjemmefra, og skul-
le stå på egne ben.  

Nu går jeg på Dalum landbrugsuddannelse afdeling 
Korinth på Fyn.  

 

Når mine 4 år på landbrugsuddannelsen er over-
stået, tager det fortsat 3 år, før jeg færdiguddan-
net herregårdsjæger. Det kan lyde af mange år, 
men jeg kan mærke at jeg har mig selv med, så 
det er okay. Det handler ikke om at blive færdig 
med min uddannelse hurtigst muligt, men vejen 
dertil, og udviklingen jeg gennemgår under min 
oplæring, er en kæmpe del af at blive selvstændig 

I løbet af elevårene skal jeg kun suge til mig, og 
tilegne mig viden. Dét er en kæmpe luksus, som 
både bringer mig rundt i landet, fordi jeg har mu-
lighed for at komme en masse forskellige steder 
hen, få en masse kontakter, og opleve deres vink-
ler til erhvervet jeg er i.  

Selvom dette fag er mandsdomineret, så er jeg 
kun blevet imødekommet med respekt for mit 
valg, nok fordi det er så velovervejet, og min mål-
rettethed har overbevist de fleste med skepsis. 

Min anbefaling til andre der skal vælge uddannel-
se, er at holde fast i mavefornemmelsen og tage 
ansvar for egen uddannelse. Alle uddannelser kan 
vinkles efter egne interesser, og man kan altid æn-
dre mening. Vejen frem til sit mål lidt kortere, hvis 
man har hjertet med. 

Slut/ 
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Nyt fra den  
blomstrende landsby 

Foråret er over os. 

Over alt i byens blomsterbede og krukker står forårs-
blomsterne i fuldt flor, og det er en sand fornøjelse at 
opleve år efter år, især ovenpå en lang vinterperiode. 

Så nu ser vi frem til en god lang sommer med masser af 
varme og solskin, og et år med mange nye og spænden-
de oplevelser og nye opgaver. 

I den forbindelse kan nævnes, at vi netop har fået op-
sat informationsskiltet ved den flotte skulptur ved ind-
gangen til ”Oasen”. Et skilt hvor man kan læse historien 
og tilblivelsen af skulpturen samt begrundelsen for at 
skulpturen netop blev doneret af Poul Erik Bech Fon-
den til ”Den Blomstrende Landsby - Årre”. 

En god generalforsamling. 

Årets generalforsamling i Borgerforeningen som fandt 
sted d. 22 marts på Årre Kro, med et flot fremmøde af 
flere af foreningens medlemmer, var atter i år en god 
aften med flere relevante spørgsmål til beretningen, 
her var et af emnerne endnu engang trafik forholdende 
på Tingvejen hvor vi stadig oplever flere og flere uheldi-
ge og farlige oplevelser når man skal svinge ind til byen 
via Siggårdsvej, derfor vil det fortsat være et af de op-
gaver vi vil prioritere højt og sætte på dagsordenen i 
løbet af foråret, især for at komme i en positiv dialog 
med Vejdirektoratet med støtte af politikerne i udval-
get for Plan og Teknik i Varde Kommune, hvor dette 
emne hører under. 

Ligeledes vil vi fortsat forsøge at sætte spotlyset på at 
få videreført cykelstien fra udkørslen ved Fåborgvejen 
og til Tingvejen, hvor ønsket fortsat er at få videreført 
cykelstien frem til tunnellen ved Årre, så alle fortsat 
kan komme sikkert frem og tilbage på cykel mellem 
Fåborg og Årre. 

Et andet emne som gav anledning til en god debat, var 

spørgsmålet omkring fremtiden for vores 

”Snefejetraktor” som efterhånden har en del år på ba-

gen, her kunne vi oplyse at vi i bestyrelsen har besluttet 

at afsætte penge i budgettet til netop dette formål, 

men vi håber at den kan holde et par år endnu, uden 

for store udgifter til vedligeholdelse. Der var genvalg på 

alle poster til både bestyrelsesmedlemmerne og sup-

pleanter samt revisoren som var på valg, alle blev valgt 

med stor applaus fra deltagerne. 

Udviklingsrådet i Helle Øst. 

Den 13. april blev der afholdt årsmøde i Udviklingsrå-
det, men i skrivende stund kan vi ikke fortælle resulta-
tet af årsmødet, men vi står pt. i en situation hvor ud-
viklingsrådet mangler en ny formand så vi håber at det 
vil lykkedes at finde en person som vil løfte denne op-
gave i fremtiden. 

Vi havde emnet oppe at vende på vores generalforsam-

ling, hvor vi atter indstillede Jørn S. Pedersen til at del-

tage i dette arbejde, men vi har fra Årre fortsat en va-

kant plads i rådet som vi gerne skulle finde en person til 

at betræde inden årsmødet, men herom mere i næste 

nummer af bladet. 

Fjernvarme i Årre. 

Nu bliver det spændende at følge udviklingen med 
dette projekt i vores område af Varde Kommune, for 
som det ser ud nu, lader det jo til at bestyrelsen i pro-
jektgruppen har opnået det antal af tilslutninger som 
gør det muligt at arbejde videre med projektet. Så stor 
ros for indsatsen og held og lykke med det videre arbej-
de i fremtiden. 

Området ved Lindegårdsparken. 

Så kom der gang i arbejdet med projektet på området 
mellem Lindegårdsparken og Årre Børnecenter, et om-
rådet i byen som igennem en lang periode har være 
henlagt som et området som ikke var særligt pænt at se 
på. Men nu sker der endeligt noget og inden længe vil 
børnene kunne boltre sig på området med etableringen 
af en dirttrack/mooncarbane som er beregnet til brug af 
de mindre børn på Børnecenteret. 

For alle andre vil området blive et skønt område hvor 

man kan færdes på stier med bakker og med en flot be-

plantning med forskellige græsser og buske samt plan-

ter og træer, et område som bliver anlagt for at skabe 

hygge og til glæde for alle som i fremtiden vil benytte 

dette område med den nyanlagte sti, som betyder at 

man ikke behøver at gå ud på vejen for at komme sik-

kert frem mellem Børnecentret og det nye udstyknings-

område på Lindegårdsparken. 

Udskiftning af skilte. 

Bestyrelsen har besluttet at få opgraderet skiltene med 
”Nabohjælp” og ”Pas på mig” som vi for år tilbage har 
monteret rundt om på vejene i byen, skilte som efter-
hånden er blevet afbleget af sollyset og derfor ikke læn-
gere opfylder og sender det signal som var formålet 
med skiltene. 
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Hvis der skulle være nye områder i byen som har til-

sluttet sig eller ønsker at tilslutte sig ordningen med 

”Nabohjælp” skal blot give os et praj, så vil vi sikre at 

der bliver opsat et skilt i dette område. 

Sheltere i Larsens Skov. 

I forbindelse med dette projekt afventer vi fortsat et 
svar på vores ansøgning om en bygge og Landzone tilla-
delse inden vi kan igangsætte dette projekt i skoven. En 
af årsagerne er, at vi er ejere af en ”Fredskov” som be-
tyder at der skal forelægge en godkendelse fra Miljøsty-
relsen inden kommunen kan igangsætte deres del af 
opgaven med godkendelsen af en byggeansøgning og 
landzone tilladelse, men vi håber fortsat på at vi kan 
komme i gang i løbet af foråret og få afsluttet opgaven i 
løbet af sommeren, og inden udgangen af 2023. 

Dannebrog skal op i byen. 

Lørdag d. 6. maj skal flagene op i byen i forbindelse 
med konfirmationens dagen og som altid vil byen frem-
stå i sit skønneste flor med smukke blomster i alle 
blomsterbedene, men inden da vil byen samt alle vores 
indfaldsveje til byen være ryddet for affald, idet vi d. 22. 
april afvikler vores årlige indsamlingsdag og hvor alle de 
frivillige hjælpere vil blive trakteret med varme pølser 
og lidt til at skylle det hele ned med når arbejdet er af-
sluttet og som altid vil dette foregå inde på kroen. 

Fartmålerne får en sidste chance. 

Foreningens fartmålere som er placeret i byporten på 
Tranbjergvej samt på Gunderupvej får den sidste chan-
ce inden vi skiller os med dem, årsagen er at de efter-
hånden er blevet for gamle og det efterhånden er ble-
vet for svært at finde reservedele til dem, så vi har be-
sluttet af få dem repareret en sidste gang hvis det er 
muligt, ellers vi de blive fjernet og efterfølgende må vi 
have en dialog med Varde Kommune omkring opsæt-
ning af nogle kommunale fartmålere, på lige fod med 
den fartmåler som står på Lindegade. 

Bestyrelsen vil ønske alle en god sommer. 
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Danske Seniorer 

Som medlem får pensionistbladet 10 gange om året og  kan 
deltage  i alle vore arrangementer, som er omtalt i  folderen fra 
pensionistforeningen. 
 
Møder afholdes på ” Fristedet ”. Brød og kop medbringes. Kon-
tingent: 100 kr. kan indbetales ved møderne. 

Årre skole har her i foråret investeret i en ny Air track til 
gymnastiksalen. Til stor glæde for Troldemix og foræl-
dre/barn holdt som var nogle af de første til at få lov at 
prøve den nye Airtrack.  
 
Vores gamle airtrack er 15 år og ved at være godt slidt. 
Vi har derfor ønsket os en ny - og ønsker kan nogle gan-
ge gå  i opfyldelse :-)  
 
Den nye airtrack er kortere og kun 20 cm høj. Det gør 
den væsentlig lettere at håndtere og mere sikker for 
vores mindste gymnaster, da der ikke er så langt at fal-
de ned, hvis uheldet skulle være ude. Derudover skal 
den kun pumpes op 1 gang, så i modsætning til den 
gamle airtrack, så skal der ikke stå og køre en pumpe 
hele tiden. Det giver et væsentlig bedre miljø at trives i 
for både børn og voksne. Så den nye airtrack bringer 
stor glæde.  

Ny Air track 
Skrevet af / Britta Jensen 
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Nyt fra Fåborg borgerforening 
Kalenderen siger endelig forår. Alting bliver fra nu af kun lyse-
re og varmere – og det har vi ventet efter. 

1. kvartal er som oftest en af de mindre travle perioder i bor-
gerforeningen, men når man ser tilbage på kalenderen, så 
sker der alligevel mange ting i vores lille aktive by Fåborg – 
Smørhullet i Midten. 

Siden sidst: 

Generalforsamling 

Torsdag den 23. februar blev der som tradition og 
vedtægter foreskriver det, afholdt generalforsam-
ling i Fåborg Borgerforening på Fåborg Kro. 

I Borgerforeningen glæ-
der vi os over det store 
fremmøde på godt 60 
medlemmer, som havde 
interesse i at høre om 
årets gang i borgerfor-
eningen – Det er helt 
overvældende! 

Det blev til genvalg af Martin samt nyvalg af Micha-
el Jensen (Fåborgvej 37) og Emma Bundgaard 
(Præstebrovej 8 B) 
Jeg vil gerne benytte lejligheden til at byde jer vel-
kommen i bestyrelsen vi glæder til at lege med jer. 

Det blev også en tak for denne gang til Patrick og 
Laila. Tak for jeres store arbejde for Fåborg. Tak for 
hyggeligt samvær og jeg håber, at I senere vil finde 
tiden til at komme tilbage til os.  

Vores købmænd Katrine og Brian var også på plads 
denne aften.  
De fortalte om opstarten af Let-Køb Fåborg og om-
kring hvordan driften er på nuværende tidspunkt. 

Omsætningen ligger pt. 
på et stabilt niveau. 
Tak for at I tog jer tiden 
til at kigge forbi. I gør et 
kæmpe arbejde for os. 

Det er vigtigt at vi som 
by bliver ved med at 
bakke op og lægge den køb, som vi har mulighed 
for, i butikken. 
Det kunne jo være helt fantastisk, hvis PLAN B 
(Udvidelse af butiksarealet) skulle tages i brug. 
Butiksdøden hærger i mange byer og man skal ikke 
længere end til Hovborg for at se konsekvensen 
heraf. 

Tak for en dejlig aften alle sammen. 

Fastelavn 2023: 

Fastelavn er mit navn, boller vil jeg have…. 

Fastelavnsudvalget havde lagt et stort arbejde i 

afholdelse af årets fastelavnsfest på Fåborg Kro 

den 26. februar  

Det blev en eftermiddag hvor alle hyggede sig med 

traditionel tøndeslagning, fastelavnsboller. 

Sluttelig var der mulighed for fællesspisning, hvor 

Fåborg Kro tilbød lasagne til de sultne børn og 

voksne. 

Affaldsindsamling 
Gåturen og naturen nydes bare bedre, når veje, 
stier, rabatter og byen er ryddet for affald. 

Formiddagen den 19. marts 
blev indledt med rundstykker i 
Fåborghus, hvorefter jagten på 
affaldet gik ind.  
Til slut mødtes vi til en fyraftens 
øl/sodavand. 
Tak for hjælpen til de flittige 
frivillige, som trodsede REGNEN 
og mødte op til nogle hyggelige 
timer 

 

 



10 

 

Vi gav den Ole Gas på Fåborg Kro 

Selvom gas jo efter-
hånden er et fy-ord, så 
var det ikke mindre 
hvad vi gav den på Få-
borg Kro den 25. 
marts.  

En helt fantastisk aften 
med glade mennesker, 
god mad, god musik og 
en fyldt Fåborg Kro. 

Efter sådan en aften står det klart at Fåborg Kro 
stadig lever – Tak for en dejlig aften. 

Præsteskoven 
Præsteskoven har endnu en 
gang fået en finpudsning, så 
tag hinanden i hånden og 
nyd vores lille oase.  
Sammen med udtyndingen 
sidste efterår, skulle skoven 
gerne komme til at stå flot, 
når den inden længe sprin-
ger ud. 

Opstart af fåborgholdet 

Det er forår alting klippes ned. Og når alting klippes 
ned, kommer Fåborg Holdet også ud af deres vin-
terhi. 

Men de har brug for 
DIG, Kvinde eller 
Mand. 
Det betyder vildt me-
get, at vi i Fåborg har 
sådan et hold, som 
holder stadion og byen pæn. 
SÅ DERFOR: Hvis du kan afse et par timer på tirsda-
ge mellem 10.00 og 12.00 og er til hyggeligt sam-
vær, så kig forbi.  

Vi ser fremad 
Velkomstmøde 
Fredag den 21. april afholder 
vi i Fåborg velkomstmøde for 
alle dem, som enten er nye 
eller føler sig nye. 
Det er vigtigt at alle føler sig 
godt taget imod, og det er en 
opgave, som påhviler os alle. 
Det plejer at være en dejlig 
hyggelig og informativ efter-
middag 

Konfirmation 
Lørdag den 6. maj hejser vi 
flaget for byens konfirmander. 
Stort tillykke med jeres store 
dag.  

Byfest 2022 
tæller ned til uge 20 (Og lidt af uge 19)  

Byfestudvalget, som er en sammensætning af med-
lemmer fra henholdsvis Fåborg Vrenderup Idræts-
forening og Fåborg Borgerforening har i de sidste 
måneder arbejdet intensivt på at lave et godt og 
spændende program for alle aldre. 

Vi glæder os til at byde jer alle (Uanset om I er fra 
Fåborg, Vrenderup, Årre, Hjortkær, Agerbæk, Sta-
rup, Rumænien eller helt andre steder) velkommen 
til nogle hyggelige dage på Fåborg Stadion. 
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Næste LokalNyt udkommer i august 
Deadline for indsendelse af  materialer til 

bladet er den 2. juni 2023. 
Stof til bladet sendes til  

Mail: lokalnyt@outlook.com 

Sankt Hans 2023 
Den 23. juni kl. 19.30 inviteres der som traditionen 
foreskriver det til Sankt Hans i Fåborg. 

Klokken 20.00 tændes bålet 
Årets båltaler er Klaus Iversen Hansen 

Vel mødt  

Vigtige datoer! 
• Årets Høstfest bliver lørdag den 2. september 
• Hjertestarter kursus bliver den 4. september. 
Mere info i næste nummer af Lokal Nyt 

De gæve kvinder 

Det har nok ikke gået nogens næse forbi, at vi i Få-
borg og opland har vi nogle gæve kvinder/piger.  

De arbejder ligesom 
Borgerforeningen på 
at gøre Fåborg og 
opland til et endnu 
bedre sted at bo. 

De har i den forbin-
delse gang i forskelli-
ge tiltag, som vi hå-
ber, at I vil tage godt 
imod.  
Følg dem på Facebook, hvor de løbende lægger 
info op  
 

100-års jubilæum 

I 2023 fylder Fåborg Borgerforening 100 år.  

I den forbindelse vil der blive inviteret 
til 100-års fødselsdag den 18. novem-
ber på Fåborg Kro, hvor der vil bydes 
på festmenu og dans. 

Så derfor sæt et stort X i kalenderen allerede nu. 

Vi ses 
Vi går et dejligt forår og sommer i møde, og vi glæ-
der os til at se jer alle. 
Vi har det jo egentlig godt i Fåborg. 
Go’ forår og tidlig sommer til jer alle. 
På vegne af Borgerforeningsbestyrelsen i Fåborg – 
Smørhullet i Midten 
/Martin 

mailto:lokalnyt@outlook.com
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Nyt dansehold i Årre fra april til juni. 20 friske børn mødte op til første 
træning og havde lyst til at danse med Smilla.  
Holdet er for 0.-3. klasse og børnene kommer  til at danse forskellige stil-
arter fx Hiphop og moderne. 
Holdet er for både drenge og piger. 

Lidt om træneren: Smilla Thorlund er 12 år gammel og har selv 
danset i syv år og går også på konkurencehold.  
Danseskolen hun går på hedder Dance Company Twenty.  
 
Smilla: Jeg glæder mig egentlig bare til at lære fra mig og håber da 
selvfølgelig at se dit barn 

DANZA KITZ 
Skrevet af / Britta Jensen 

Gymnastiksæsonen sluttede af med en fest i Helle Hallen, da FVI, ASF, SIF og ÅB afholdte fælles gymnastik-
opvisning i Helle Hallen. Ud over egne lokale hold var der besøg af JTH Bramming, Plukholdet og Hold På.  
TAK for den store opbakning.  
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ÅB Gymnastik – Årets ildsjæl gives hvert år til en frivillig ildsjæl i 
gymnastikafdelingen. Ofte er det trænere der får glæde af ’vandre-
pokalen’, men i år går den til én af de lidt skjulte kræfter.  
Janni har siddet i gymnastik-udvalget i ca. 15 år siden hendes egne 
børn startede til forældre/barn gymnastik. Kun afbrudt af en periode 
med uddannelse. Janni står for mange af de praktiske forhold bag 
gymnastikken fx Booking, registrering, indkøb og lederpleje. Hjælper 
hvor hun kan og har også ofte hjulpet på Troldmix.   
Udover gymnastikken er Janni også én af de bærende kræfter i Hal-
loweenudvalget, hvor hun har været med fra start. 
Janni gør altid tingene fuldt ud. En rigtig gymnastik-mor og en uund-
værlig del for gymnastikken i Årre Boldklub. STOR TAK! 

Årets ildsjæl – Janni Hanssen 
Skrevet af / Britta Jensen 

ÅB Hundetræning - Tirsdag aften på Årre stadion  

Hold                                                        Træner 
Agility begynder kl. 18.00-19.00  Tina tlf. 40 74 82 29  

Agility øvet kl. 19.00-20.00         Tina tlf. 40 74 82 29  

Rally lydighed kl. 19.00-20.00       Søren tlf. 22 97 79 80 

Hvalpehold kl. 18.00-18:45           Sørren tlf. 22 97 79 80 

Lydighed kl. 19.15-20.15                       Annegrethe tlf. 28 94 34 08/Søren tlf. 22 97 79 80 
 

Alle hunde skal være vaccineret samt forsikret ved træning. 
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Hvornår får vi en ny præst? 
Er I begyndt at søge en ny præst? 
 

Det er spørgsmål menighedsrådsmedlemmerne i Få-
borg og Årre får i denne tid. 
Og som vi ikke kan give et svar på. 
 
Menighedsrådene ansætter ikke præsten. 
Præsterne i folkekirken bliver ansat af biskoppen og 
det er biskoppen som slår den ledige stilling op. 
Det foregår i et samarbejde med menighedsrådene, 
hvor menighedsrådene indstiller til biskoppen, hvem 
af ansøgerne man peger på. 
 
Så langt er vi slet ikke endnu. Men processen er gået 
i gang. 
 
Der er mangel på præster i Danmark og det resulte-
rer i, at der kun er få ansøgere og nogle gange slet 
ingen. Biskoppen og provsten er optaget af, hvordan 
vi gør stillingen som præst hos os attraktiv og det er 
drøftet med menighedsrådene. Hvordan får man un-
ge præster fra Århus eller København til at interesse-
re sig for to landsogne i Varde provsti. For selv om vi 
synes vi bor midt i smørhullet og en blomstrende 
landsby, er det ikke sikkert, det er synligt for andre. 
 
Der skal også skaffes en bolig til præsten. 
Fåborg præstegård skal sælges og hvor skal præsten 
så bo? 
 
Hvorfor nu det?  
Præstegården er bygget i halvtredserne og grund-
læggende ikke ændret siden og langt fra indrettet 
som moderne boliger er i dag. 

Den er meget dyr at varme op, da der er en meget 
mangelfuld isolering og taget trænger til at blive 
skiftet. 
 

For nogle år siden fik menighedsrådene i samarbej-
de med provsten en fagmand til at give et bud på, 
hvordan præstegården kunne renoveres til en mo-
derne og energirigtig bolig. Det viste sig at være 
meget dyrt, mindst lige så dyrt som at bygge et nyt 
hus. Det blev derfor besluttet at sælge og finde en 
anden bolig, når Michael gik på pension. 
Der er jo det specielle for præstestillinger, at der 
følger en pligt til at bo i den bolig, menighedsrådet 
stiller til rådighed. 
 

Der er ingen afklaring på boligproblemet endnu og i 
sidste ende er det provsten og provstiudvalget der 
skal godkende menighedsrådenes forslag. Det er 
også provstiudvalget, der skal sørge for finansierin-
gen. 
 
Der er meget, der skal afklares før stillingen kan slås 
op. Ansøgeren skal vide præcis hvad stillingen inde-
bærer herunder også boligforholdene. Den kom-
mende præst skal også have noget af sit arbejde i 
Agerbæk-Starup pastorat, hvor Michael har været 
pålagt 25% af sin tid. Hvordan skal strukturen om-
kring det være? 
 
Vi kan derfor ikke sige, hvornår vi får en ny præst. 
Vi kan kun sige, at der går nogle måneder. 
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KIRKELIG VEJVISER: FÅBORG SOGN ÅRRE SOGN 

Sognepræst Menighedsrådsformand Menighedsrådsformand 

Michael Bye Walus Bergerud, 
Fåborgvej 15 
Tlf. 75 19 50 41 Mobil 40 36 83 78 
fbb@km.dk 

Kis Andersen, Hegnsgårdvej 1 
Tlf. 30 66 01 97 
ka.andersen@mail.dk 

Jens Jessen, Rønneallé 1 
Tlf. 75 19 22 07 Mobil: 40 27 88 37 
vj@hmnet.dk 

      
Kirkenyt redigeres af: Kirkebetjent Kirkebetjent 

Michael B.W. Bergerud (ansv.) 
Jens Jessen 
Kis Andersen 

Henning Kristensen,  
Præstebrovej 24 
Graverhuset: 75 19 51 41  
Mobil: 23 28 51 87 
faaborgk@mail.dk 

Gitte Hansen Bruun 
Tranbjergvej 7, 
Mobil: 23 47 22 71 
aarre.kirke@live.dk 

      
Kirkens hjemmeside: Kirkeværge: Kirkeværge: 

www.sogn.dk/faaborg-varde 
www.sogn.dk/aarre 

Villy Pilgaard, Vestervang 6 
Tlf. 75 19 50 61 Mobil: 40 89 50 61 
vp@garagen-faaborg.dk 

Thyge Nielsen, Vardevej 5 
Tlf. 75 19 20 24 Mobil: 20 31 36 24 
thni@varde.dk 

   

Hvordan og af hvem skal præstens arbejde så overtages. 
Der er foreløbig lagt en plan de kommende tre måneder. 
 
Af gudstjenestelisten fremgår det, at der om søndagen kun er gudstjeneste i en af vore kirker og at den varetages på skift af føl-
gende tre præster:  
 

Lene Bruun-Kristensen, sognepræst i Øse-Næsbjerg. 
Charlotte Locht, sognepræst i Grimstrup-Rousthøje. 
Linda Roslyng, vikarierende præst i Agerbæk-Starup. 
 

HENVENDELSE TIL PRÆST: Sognepræst Michael Bergerud har ferie 16.-31 maj. I denne periode henvises til 
sognepræst Charlotte Locht tlf. 75 19 10 90 mobil 40 27 73 90 mail cloc@km.dk Fra 1. juni og frem er 
præsteembedet i Fåborg-Årre i vakance og henvendelse skal ske til sognepræst Lene Bruun-Kristensen tlf. 
26 67 59 49 mail leb@km.dk Præsterne har fri alle mandage. 
 
Oplever man problemer af en eller anden art, kan man altid henvende sig til menighedsrådene. 

PRÆSTEN HAR FRI OG EMBEDET VARETAGES SÅLEDES:  
Den 18.-26. marts samt 22.-23. april af sognepræst Søren Lydeking Pedersen tlf. 30 32 36 48 sop@km.dk. 
Den 10.-12. maj af sognepræst Lene Bruun-Kristensen 26 67 50 49 leb@km.dk. Den 13. maj samt 16.-31. 
maj af sognepræst Charlotte Locht 40 27 73 90 cloc@km.dk. Præsterne har fri alle mandage. 

mailto:vj@hmnet.dk
mailto:cloc@km.dk
mailto:leb@km.dk
mailto:sop@km.dk
mailto:leb@km.dk
mailto:cloc@km.dk
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I skrivende stund venter vi 

i Årre Menighedsråd på, at 

vores arkitekt får udarbej-

det tegninger til det nye 

graverhus på Tranbjergvej 

5. Dog er vi så småt i gang, 

idet vi har formået at flytte 

kirken nærmere byen eller 

omvendt. Sådan kan det 

godt fornemmes efter 

fældningen af de mange 

træer på kirkegårdens syd-

side. Nu er der fuldt udsyn 

til kirken fra midten af Sko-

legade  
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GUDSTJENESTER 

 

Dato  Fåborg kirke Årre Kirke Tekst 

KIRKEBIL: (taxi) til Fåborg og Årre kirker kan bestilles til enhver gudstjeneste efter behov og beløbet refun-
deres af menighedsrådet. 

GUDSTJENESTER PÅ HYBENBO: Følgende onsdage kl. 10.15: Den 14. juni, 19. juli samt 16. august, alle gan-
ge ved sognepræst Charlotte Locht.  

* Kirkekaffe efter gudstjenesten. CL = Sognepræst Charlotte Locht. LBK = Sognepræst Lene Bruun-
Kristensen. LR = Sognepræst Linda Roslyng 

LØRDAGSDÅB: Der er mulighed for lørdagsdåb den 19. august i Fåborg kirke ved sognepræst Charlotte 
Locht. Kontakt præsten på tlf. 75191090 eller cloc@km.dk 

21. maj 6. søn. e. påske Ingen 09.00 CL Joh 15,26-16,4 

28. maj Pinsedag 09.00 * 10.30 Joh 14,22-31 

29. maj 2. pinsedag Fælles gudstjeneste 
i Rousthøje kirke kl. 
10.30 

Fælles gudstjeneste i 
Rousthøje kirke kl. 
10.30 

Joh 3,16-21 

04. juni Trinitatis 9.00 LBK Ingen Joh 3,1-15 

11. juni 1. søn. e. trin. Ingen 09.00 LR Luk 16,19-31 

18. juni 2. søn. e. trin. 9.00 CL Ingen Luk 14,16-24 

25. juni 3. søn. e. trin. Ingen 9.00 CL Luk 15,1-10 

02. juli 4. søn. e. trin. 9.00 LBK Ingen Luk 6,36-42 

09. juli 5. søn. e. trin. Ingen Ingen   

16. juli 6. søn. e. trin. Ingen 9.00 LR Matt 7,15-21 

23. juli 7. søn. e. trin. 9.00 CL Ingen Luk 19,1-10 

30. juli 8. søn. e. trin. Ingen Ingen   

06. august 9. søn. e. trin. Ingen 9.00 LR Luk 16,1-9 

13. august 10. søn. e. trin. 9.00 LR Ingen Luk 19,41-48 

20. august 11. søn. e. trin. Ingen 9.00 CL Luk 18,9-14 

27. august 12. søn. e. trin. Tambours Have kl. 
14.00 

Tambours Have kl. 
14.00 

Mark 7,31-37 

mailto:cloc@km.dk
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Helle svømmklub 
Skrevet af Malene Colberg Madsen  

De er Så begejstrede, og nogle gange kan de ikke vente 
med at få deres mærke, til de har badet og fået tøj på, 
og så står de våde, i badetøj og fryser helt vildt, for at få 
det mærke de nu har optjent. Hvad enten det er 100 m 
eller 2000 m de har svømmet, så er det en sejr.  

De konkurrerer sjældent mod hinanden, men mod sig 
selv og hvad de opnåede sidste år, hvis de var med.  
En af dagene havde jeg i år også mulighed for at være 
inde i svømmehallen og tælle baner. En dreng på 6-7 år 
have besluttet sig for på forhånd, at han skulle svømme 
400 m., for han skulle bare svømme mere end klasse-
kammeraten der dagen inden havde svømmet 300 m.  

Men da han nåede 350 m. var han træt. Rigtig træt. Jeg 
prøvede begejstret at fortælle ham at det nu var sidste 
tur frem og tilbage han skulle ud på og så var han i mål. 
Han kiggede op, og sagde ”jeg tror altså kun jeg kan 
klare den hvis I kan heppe lidt på mig”.  Så samlede vi 
alle kræfter på land, og heppede, klappede og hujede 
de sidste 50 m af hans tur. Han fik sit 400 m. mærke   

For de mindste svømmere, der ikke er klar til at svøm-
me baner, er der forskellige øvelser i det lille bassin 
man kan lave og dermed få et diplom. Der er 6 forskelli-
ge diplomer alt efter hvor mange øvelser man har kla-
ret. De små er lige så stolte når de modtager deres di-
plom, for så har de også noget at vise frem til bedste-
forældre og alle andre der skal se det.  

I uge 10 år 2023 blev der sammenlagt svømmet 206 
km.  

Udfordringer: 
Som mange andre sportsklubber, har Helle Svømme-
klub også oplevet nedgang i medlemmer de seneste år. 
Det er blevet en stor udfordring at finde instruktører og 
hjælpeinstuktører, og det gør det svært at blive ved 
med at tilbyde samme antal svømmehold som tidligere.  

Hvis du har lyst til at blive instruktør eller hjælpeinstuk-

tør, så kig endelig forbi og se hvad det går ud på.  

Slut/ 

For 51 år siden – helt præcist d. 22. maj 1972 startede 
det første svømmehold under Helle svømmeklub. Siden 
den gang er klubben vokset større og flere hold er kom-
met til. Flere svømmere er kommet til i alle aldersgrup-
per, og mest imponerende er, at der stadig er svømme-
re og instruktører i klubben, som har været med siden 
1972. 

Hver uge fra mandag til torsdag er der svømmehold i 
gang. Der er forskellige hold, og noget for alle – lige gyl-
dig alder og form. De fleste børnehold er godt fyldte. 
For mange familie er det en stor fordel, at alle børn kan 
gå til svømning samtidig uanset aldersforskel og niveau 
forskel. I det lille bassin er der hold som sørger for, at 
man vænner sig til vandet, at få vand i hovedet, og læ-
rer de første svømmetag. Når niveauet er til det, kom-
mer man videre i det store bassin, hvor man starter i 
den lave ende. Her lærer man alle grundprincipper om 
svømning, at svømme crawl og brystsvømning og ryg-
svømning. Efterhånden som niveauet stiger, rykker man 
videre til lidt dybere vand i det store bassin. På den må-
de sørger man for at der konstant er udvikling og udfor-
dringer.  

Svømmeklubben har også hold for voksne og for handi-
cappede. De yngste svømmere er få måneder gammel 
og den ældste har rundet de 90 år  I første sæson af 
2023 er vi ca. 280 svømmere. 

Uge 10: 
Hvert år i uge 10 har vi distancesvømning. Dvs. alle 
svømmere svømmer så langt de kan. Man har lov til at 
være der i hele åbningstiden, så hvis man normalt 
svømmer mandag fra 16:15 – 17:00, så kan man i uge 
10 benytte hele åbningstiden mandag fra 16:15 – 19:15 
og svømme så langt man kan. Der uddeles mærker for 
hvor langt man har svømmet.  
Jeg har den store fornøjelse at sidde i glasburet om 
mandagen og uddelere mærker til dem som har svøm-
met den dag. Det er fantastisk. Den livsglæde og 
stolthed børnene har, når de kommer med deres lille 
seddel der fortæller hvor meget de har svømmet, og 
hvilket mærke de skal have, er simpelthen smittende.  
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Allerførst et kæmpe stort tillykke til os alle med den nye 
kunstgræsbane, som allerede er taget flittigt i brug. 
Jeg er sikker på, at det er og bliver et stort aktivt for fod-
bold i vores nærområde.  Men det skal også være et 
aktiv for en bredere kreds af fodboldspillere fra en stør-
re geografi.  
Udover den daglige træning og kampe, så ser vi også 
masser muligheder i at lave træningslejre samt kombi-
nere træning imellem ude og inde, eksempelvis styrke-
træning inde i motionscentret kombineret med bold-
træning udenfor eller forebyggelse i spa og sauna 
Ja, der er masse af muligheder. 

Etableringen af Kunstgræsbanen har været lidt af en 
rejse. 
Første gang ideen blev drøftet var på et HIS møde 4/12-
2017. Præcis 6 år efter stod banen så meget færdig, at 
vi kunne tage den i brug.  Vi har så her henover vinte-
ren/foråret fået de sidste mindre ting gjort færdig.  Nu 
mangler vi kun at få slettet de sidste spor langs banen 
og at græsset også bliver grøn udenfor banen. 
Der har været mange overvejelser undervejs.   
Hvilken slags bane skulle vi lave, hvordan fik skaffet pen-
gene osv. 
På det første His Møde blev aftalen, at der skulle ned-
sættes en arbejdsgruppen bestående af en repræsen-
tant fra de 6 fodbold foreninger omkring Helle Hallen, 
som skulle arbejde med afklaring på alle disse spørgs-
mål. 
Arbejdsgruppen deltagere har skiftet en del undervejs, 

men de sidste 2-3 år har den bestået af 5 personer, 

nemlig Palle Als Madsen, Kim Jensen, Klaus Kristensen, 

Rasmus Scherfig og undertegnede. 

Vedr. banetypen har vi været vidt omkring for at kom-
me frem til en løsning 

Besøg i Spjald, Silkeborg og Esbjerg 
2 gange i Norge 
1 gang i Tyskland 
+ andre små tjek af baner, når man er kommet 

rundt. 
Vi har valgt en kunstgræsbane med sandinfill med blan-
det andet følgende begrundelse: 

Nem at vedligeholde, (dog dyrere i indkøb.) 
Miljørigtig 
Fremtidens bane. 

Officiel åbning af Kunstgræsbanen den 1/4 2023 ved Helle Hallen. 
Skrevet af / Peder Foldager - Centerleder - Helle Hallen 

Resultatet er, at vi nu står med en bane, som er den 
første af slagsen i Danmark.  Vi håber, at vi har valgt 
rigtig. Vi har i hvert fald været vidt omkring.  
Banen indeholder 325.000 strå pr m2 og har under sig 
en schockpad på 23 mm. 
Vi har set andre baner med både færre og langt flere 
strå pr m2.  Ved det dobbelte antal strå bliver banen 
meget let glat i fugtigt vejr. Dette synes vi at have und-
gået med færre strå. 

I starten af 2018 tog jeg til Svenstrup i Nordjylland for at 
deltage i et inspirationsmøde om kunstgræsbaner.   
Her sagde de, at de havde brugt 5 år på at komme i mål.   
Jeg tænkte selvfølgelig, at det måtte vi da kunne gøre 
hurtigere, men sådan skulle det ikke gå.  Vi måtte søge 
Varde kommune 3 gange før det lykkedes at få en bevil-
ling 2,0 mio igennem og først herfra begyndte det fak-
tisk reelt at rykke. 
Vi søgte en masse fonde uden den helt store succes, 
men vi er alligevel endt med en tildeling fra Norlys, Lag 
midler og tilskud fra landdistriktspuljen. Samlet i alt 
1.144.000 kr – tusind tak. 
Der er også blevet gjort en ihærdig indsats for at skaffe 
sponsorer, og det blev til 41 sponsorer med et samlet 
beløb på 800.000 kr.  -  tusind tak. 
Der har også været private bidragere med i alt ca 12000 
kr -  tusind tak 
Foreningerne fra Starup, Nordenskov, Næsbjerg, Årre, 
Fåborg og Agerbæk har samlet ydet gaver for 575.000 kr 
– tusind tak. 
Derudover har 3 af foreningerne lånt 800.000 kr ud til 
projektet. 
Samlet set har vi med lys, hegn, boldrum, vedligeholdel-
sesudstyr investeret for ca 5.350.000 kr. 

Sidst men ikke mindst har der været lagt mange frivillige 
timer i at få det hele til at spille.  Tusind tak til alle, som 
har bidraget, men især en stor tak til arbejdsgruppen 
med Klaus, Rasmus, Palle og Kim.  Uden dem tror jeg 
reelt ikke, at vi var kommet i mål. 
Kære alle 
Endnu en gang et kæmpe stort tillykke med kunstgræs-

banen. 
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Generalforsamling i Fåborg Lokalarkiv 
Skrevet af / Anna Marie Østergaard. 

Tirsdag d. 21. februar blev der afholdt generalfor-
samling i Fåborg Lokalarkiv, med et godt fremmø-
de. Såvel beretning, som regnskab, blev godkendt. 
Det blev bemærket, at bankens gebyropkrævning 
kan mærkes på kassebeholdningen. Bestyrelsen 
havde fremsat forslag om navneændring, fra 
”Fåborg og Omegns Lokalhistoriske Arkiv” til 
”Fåborg Lokalarkiv”. Forslaget blev vedtaget. 

Efter kaffen havde vi besøg af tidligere sognepræst 
Ingelise Wenzel, som fortalte om sit mangeårige 
virke i Esbjerg, hvor hun ud over at være sogne-
præst i Jerne Sogn, stadig arbejder med hjemløse, 
udsatte, udsatte børn, og er fængselspræst i Es-
bjerg Arrest.  
Hun gør en kæmpe indsats og en mærkbar forskel. 
Samtidig er hun en fremragende fortæller, så det 
blev en spændende og lærerig aften. Tusind tak til 
Ingelise Wenzel og de fremmødte. 



24 

 

 



25 

 

 

 



26 

 

Livet i 1930 erne og 1940 erne på Birkegård  
Skrevet af / Anna Marie Østergaard 

Min mor Asta Østergårds erindringer omfatter blandt andet 
livet i hendes fødehjem Birkegård i Autrup. 
Jeg håber, at andre kan få glæde af at læse om den periode 
på landet. 
I det efterfølgende er det mor der fortæller. 
 

Fortsættelse fra sidste nr./ 
 

Sct. Hans: 

Til Sct. Hans tændte vi bål ned ved mergelgravene. Hele fa-
milien, naboer og ungdomsforening og – gymnastikforenin-
gen var inviteret, så vi var altid mange. Dagen før havde vi 
plukket stikkelsbær og mor havde kogt en stor gryde stik-
kelsbærgrød. Nede ved bålet fik alle en tallerkenfuld stikkels-
bærgrød, med mælk. Grøden blev båret rundt i et stort ler-
fad og mælken i en stor kande. Vi sang Midsommervisen (af 
Holger Drachmann) og flere andre gode danske sange fra 
Højskolesangbogen. 

Bedstemor og bedstefar: 

Bedstemor og bedstefar (mors plejeforældre) boede på Bak-
kehjem. Der kunne vi godt lide at komme. Der var hyggeligt. 
Når det tordnede, stod de op, tog tøj på og lavede kaffe 
(Tordenkaffe). De havde alle vigtige papirer liggende foran 
sig på bordet. De blev siddende, indtil tordenvejret var dre-
vet over. På den tid var det vigtigt, at få alt af værdi, med ud, 
hvis uheldet skulle være ude og der gik ild i huset. Bakke-
hjem blev bygget til dem, som aftægtsbolig, med en lille 
jordlod, hvor de kunne dyrke grønsager og kartofler, samt 
lidt blomster.  

 

De havde også lidt dyr i stalden. Lidt længere ud ad Autrup-
vej boede et særpræget søskendepar, nemlig Nora og Hans 
Peter Skov. Dem besøgte vi af og til. De var gæstfri, meget 
sparsommelige og særdeles godt begavede. 

Det nye stuehus: 

Hen over foråret 1939 blev der taget hul på byggeriet af vo-
res nye stuehus. Det var planen, at det først skulle ske sene-
re, men far turde ikke vente længer, på grund af krigen der 
rasede Europa. Han var bange for, at der ville blive mangel 
på byggematerialer. Det skulle vise sig, at være en klog be-
slutning. Stuehuset stod klar og vi flyttede ind på fars fød-
selsdag d. 22. december 1939, medbringende 18 kasser små-
kager, som var blevet bagt i den gamle ovn. Det gamle stue-
hus, som lå ud imod vejen, blev væltet i sommeren 1940. Det 
nye hus var et dejligt stuehus, med både loft (1. sal) og kæl-
der. Kælderen var i to afsnit.  

Fra bryggerset var der en trappe ned til kulkælderen og fra 
køkkenet var der en trappe ned til viktualiekælderen. Der var 
også en madelevator fra køkkenet til kælderen. En slags fa-
debur, som blev sænket ned i den kølige kælder, med brød, 
smør, mælk og hvad vi ellers fik på bordet til dagligt. Arne 
som havde fået børnelammelse, da han var 14 dage, og som 
følge deraf sad i kørestol, fik et værelse ved siden af badevæ-
relset. Vi andre, når vi var gamle nok, sov ovenpå. 

Tyskerne: 

Første januar1944 kom tyskerne til Fåborg. Det var jeg ikke 
glad for, når jeg skulle cykle hjem til mor og far.  Så føltes 
turen fra Rodebæk til Autrup lang. Det var om at huske ens 
identifikationspapirer. På et tidspunkt hvor Magna, som tjen-
te i præstegården, var hjemme på besøg, havde hun glemt 
sine papirer. Den aften var der forlydender om, at der var 
kontrol. Så hun lånte mine papirer.  
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Det mente hun nok, gik an, da vi jo lignede hinanden en del. 
Hun blev stoppet og gik fint igennem kontrollen. 
På Birkegård var der indkvarteret en flok tyske soldater. De 
havde okkuperet kontoret, det første værelse ovenfor trap-
pen ved bryggerset, vaskerummet, cykelrummet og laden. 
Der var en ”Bordfuld” unge mænd. Derudover har der sikkert 
været et par befalingsmænd. Arne blev af og til inviteret til at 
deltage i en hyggeaften, hos de tyske soldater. Det kan me-
get vel tænkes, at han har haft sin harmonika med, og at der 
er blevet spillet og sunget. 
Under krigen, hvor kroen var besat af tyskerne, samledes vi 
ofte i missionshuset, for at synge fædrelandssange. Der var 
altid mange til disse sangaftener. Der var udgivet et lille sang-
hæfte til formålet. Så vidt jeg husker, hed den Danmarkssan-
ge. Engang om vinteren, hvor der var rigtig mange i missions-
huset, hvor der var fyret op i kakkelovnen, blev Arne i sin 
kørestol, skubbet længere og længere hen imod kakkelov-
nen. Til sidst kom han så tæt på, at der lød et brag, da det en 
gummihjul sprang. 

Mor og fars sølvbryllup: 
Den 2/9 1946 havde mor og far sølvbryllup med stor fest i 
telt i gårdspladsen. Der var travlhed dagene før, med at få alt 
i orden. Der blev blandt andet lavet et toilet i gavlenden af 
laden. Det var for lidt med den ene i badeværelset. Familie, 
venner og naboer pyntede med guirlander, flag og ærespor-
te. Der var morgensang kl. 6. Eigil var oppe længe før, for at 
malke og rive i gårdspladsen, hvor naboerne havde gået afte-
nen før, for at lave æresporte. Da gæsterne kom, var mor og 
far ikke oppe. Det var ret almindeligt. Der var to musikere og 
mange gæster.  

Der var dækket op i laden til kaffe med tilbehør. Blandt andet 
stuvede bønner og frikadeller. Hvad der var mere, husker jeg 
ikke så nøje. Der var 250 gæster til middag kl. 16. det var 
med suppe, kød – oksekød- med sovs og kartofler. Desserten 
var is, derefter kaffe med mandelkrans. Hvad der blev serve-
ret til natmad, husker jeg ikke. Dagen efter var alle skolebørn 
inviteret til eftermiddagskaffe kl. 13. Der var ca. 100, så det 
var en stor flok. De dansede lidt efter kaffen, hvor Arne spil-
lede på harmonika. Før de skulle hjem, fik de is. Samme aften 
var alle unge tjenestefolk + familien inviteret til at spise re-
ster. Der var igen 250 gæster. De fik samme betjening som 
gæsterne dagen før. Da der blev danset, mener jeg, at Mads 
og Jes fra Hjortkær spillede på harmonika. Rigtig gode dage 
var det, med mange gæster og hygge. Det var Arne Frisgårds 
orkester, fra Nørre Nebel, der spillede. De var rigtig gode, 
husker jeg. 

Fester på kroen: 
Når der blev holdt fest på kroen eller i forsamlingshuset, 

skulle man selv sørge for kogekone, opvaskere og servering. 

Hvis man hjalp nogle gange, hvor det ikke var i mor og fars 

omgangskreds, fik man tit en ske eller andet, som betaling. 

Når der var fest i familien eller i nabolaget, som blev holdt på 

kroen eller et andet sted, hjalp man altid hinanden dagen før, 

med de forskellige forberedelser, blandt andet skrælle kar-

tofler, trille kødboller, når der skulle serveres suppe og koge 

melboller. Det var hyggeligt, når vi sad en hel flok om det. I 

en del år fra omkring 1946 – 47 til ca. 1950 var det sådan til 

en fest på kroen, skulle gæsterne selv have bestikmed. Taller-

kener, glas og den slags var der nok af. 
Slut./ 
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Tøj efter dine mål og ønsker, reparationer og  ændringer   
                                                                                                                 
 
 
 
 
 
                                                                                  

 

Marianne Schmidt 
Toften 2D  
6818 Årre 
Tlf. 75192454—27212453 
Www.Masch.systuen.dk 
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Af Nethe Hanssen og Camilla Hansen 

Vi er 2 piger på 14 og 15 år, fra Årre. Til dagligt går 
vi på Agerbæk skole i 8. og 9. klasse. I fritiden udø-
ver vi gymnastik. Vi har gået til gymnastik siden vi 
var helt små. I dag går vi begge på Juniorspring i 
Helle Hallen og JTH (Junior træningsholdet) Bram-
ming, som er et område hold under DGI. På JTH er 
der 82 gymnaster i alderen 14-17 år.  

Udover at udøve gymnastik, træner vi også selv 
hold, vi er hjælpetrænere på 2 børnehave hold én i 
Helle Hallen og én i Årre. Udover det træner Camil-
la også et andet hold, som er for børn imellem 3-5 
klasse.        Vi har været hjælpetrænere siden vi 
begge startede i 6. klasse og er det stadigvæk. At vi 
blev frivillige hjælpetræner kom egentlig lidt af sig 
selv, da vi gerne ville hjælpe. Vi har valgt at blive 
trænere på holdene, fordi man får nogle hyggelige 
timer med børnene. Vi syntes det er fedt at følge 
deres udviklinger. Vi har også et hyggeligt selskab 
med de andre trænere.  

Vi har valgt gymnastik, fordi det er en sjov måde at 
være aktiv på. Der er mulighed for at møde nye 
mennesker, som du kan skabe gode relationer 
med. Gymnastik er en god motionsform hvor man 
for bevæget hele kroppen. Gymnastik er en af de 
idræts former som har flest udøver og en sport alle 
kan gå til, om du er 2 år eller 70 år. Du skal bare 
være positiv overfor, hvad man bliver kastet ud i og 
smile. Det er sjovt at være sammen med andre til 
en fælles aktivet. 
 

Vi har begge valgt at tage et år på Brejninggaard 
efterskole, som er en gymnastik efterskole. Camilla 
skal på efterskole i 10. klasse til august. Nethe føl-
ger trop året efter. På efterskolen vil der være mu-
lighed for at kunne udvikle os i forhold til gymna-
stikken og på det personlige plan. Derudover har vi 
valgt et år på efterskole for at få nye oplevelser og 
skabe bekendtskaber. 

Vi går på 2 gymnastikhold for at få flere udfordrin-
ger og møde flere venner. Der er et godt sammen-
hold og vi har det sjovt sammen.  

Ved at være 2 hold, kommer vi også til flere opvis-
ninger, hvor vi bliver mødt af en god stemning. I år 
har vi haft rigtig mange opvisninger alt i alt, har vi 
28 opvisninger. På JTH Bramming har vi 24 opvis-
ninger og med Juniorspring har vi haft 4. Så der har 
været rigeligt at se til, på nogle dage har der været 
4 opvisninger. Det er hyggeligt at komme ud at se 
andre hold samt at støtte de andre.  

Det at vi blive mødt af glade mennesker om det er 
til træning, som hjælpetræner eller til opvisninger, 
gør at vi får lyst til at blive ved.  

Vi ser frem til, at vi midt i april skal til Juniorstævne 
i Vejle. Der kommer alle DGI juniorhold i Danmark 
og opviser. Her skal vi selv opvise med JTH Bram-
ming.  

Vi ønsker alle et godt forår. 

Slut/ 

Aktiv som gymnast og frivillig træner. 
Skrevet af / Nethe 8 kl. og Camilla 9 kl. 
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 Lokalhistorisk Forening Årre 
Formand:   Herman Hansen     hela6818@gmail.com  40546818 
Næstform: Thorben Østergaard  toestergaard@hotmail.com  21258504 
Arkivleder:  Herman Hansen     hela6818@gmail.com  40546818   
Kasserer:    Jane Ottosen                janeoghenning@mail.dk         29892529    
Sekretær:   Jens Kristensen            jento@hmnet.dk     60266829 
Medlem:    Knud Becher  knudbecher@hotmail.com  75192564  
Suplandt:    Egon Vestergaard egon54@gmail.com 61611652 

Fåborg Lokalarkiv 
Formand: Anna M. Østergaard  40195253  amkaprivat@gmail.com 
Næstfor: Verner Puggaard      puggam@mailme.dk  
Kasserer: Verner Puggaard     puggam@mailme.dk  

Sekretær: Hans Karl Østergård  21798150  hanskarl@vestervang.com   
Medlem: Solvejg Mikkelsen  29847353  sol.mikkelsen@gmail.com 

Medlem : Knud Kristensen 40267822 gk-kristensen@hotmail.com   
Arkivleder: Svend H. Kristensen  75195208 svend.haahr16@gmail.com 

Årre Borgerforening 

Formand: P.V. Christensen: pvc@cdnet.dk                       22965790 
Næstfor: Kim Lykke Sørensen: kimlykke@hotmail.com 40754305 
Kasserer: Ole Buhl: olbu@cdnet.dk 23612159 
Medlem: Susanne Jepsen: toften17@hotmail.com 30619524 
Medlem: Niels Jørgen Pedersen: joenne@live.dk 21685350 
Medlem: Arild R. Nilsen: nilsenarild@hotmail.com 61657519 
Medlem: Niels Jørgen Nielsen: kirkelund@bbsyd.dk 22955500 

Fåborg Borgerforening 
Formand.:     Martin kristensen  martintofting@hotmail.com    29273792             
Næstform.: Finn Hansen              vrenderupvej11@gmail.com   51373370            
Kasserer:       Lars Jacobsen            lja@newmail.dk  23672753 
Sekretær:      Steffan Skydt   steffan@skydt.com  21685048  
Medl.:            Patrick Pedersen             Patrick@estv.dk                                                      21676797 
Medl.:            Anne Keller             
Medl.:            Laila Lund   103@gmail.com 60493509 
Medl:             Mette Skovbjerg   mette.skovbjerg@cloud.com  40180264 
Udviklingsråd:  Ulla Sørensen    51225435 
    

Fåborg Vrenderup IF 
Formand:  Stig V. Kikkenborg:   stig-kikkenborg@hotmail.dk       22743531 
Kasserer:   Kim Knudsen:         a.vind@bbsyd.dk                            24814029 
Næstf.:      Jens Jørgensen:      jhj2203@gmail.com                      22321890 
Medlem:   A. Marie Sørensen: phhjorth12@hotmail.com              40222786 
Medlem:   Søren B Jepsen 
Medlem:   Stefan Madsen                   

Årre Boldklub  Hovedbestyrelse 
Formand :  Casper Pedersen              formand.aab@outlook.dk      24659603 
Næstform.  Torben Hansen   tranbjergvej@gmail.com 
Kasserer:    Henning Bruun                  kasseraab@hotmail.com       23384977                   
Sekretær:   Jane Hansen              Jane.marie0809@gmail.com53120281    
Medlem :    Lenette Sandén                 lenet89@live.dk            

Vennekredsen for Årre Kro  
Formand:    Poul Verner Christensen               22965790 
Næstformand:                Erik Egebjerg                            28450420 
Kasserer Ole Buhl                            23612159 
Best. medlem:                 Claus Brink                            30516508 
Best. medlem:                 Brian Larsen                            52157950 

Danske Seniorer Årre /Grimstrup                 
Formand: Thyge Nielsen   20313624 
Næstfor.: Tove Christensen               24627121 
Kasserer: Peder Søndergård              40623390    
Sekretær: Jane Ottosen    29892429 
Fanebærer: Kurt Lund   40345406 

                     Repræsentanter for Fed Fredag 
 

Fåborg:      
Årre:        Charlotte Brix Pedersen                                          61722927 

Kunne du tænke dig at  være behjælpelig ved FED FREDAG arrange-
menter, eller har du spørgsmål vedrørende dette, kan du henvende 
dig til en af ovennævnte  

Danske Seniorer Fåborg/Agerbæk  
Formand:        Ingrid Hauge  21466059                              
Næstformand:  Britta Julius  61339347  
Sekretær:           Henry Brandt                                                 30511907 
Kasserer: Lenette B. Lauridsen 41241349 
Øvrige:                Sanny Sørensen  60609425 
 Viggo Hansen 22258226 
                             Gurli Nielsen  21705244 

Redaktionsudvalg Lokal Nyt 

Kirstine Andersen                                                                    75192668 
Jens Jessen  40278837 
Malene Colberg   22137316 
Britta R. Jensen                                                                         22423338  
Kasserer: Ole Buhl 23612159 
Redaktør: Michelle Thorup    lokalnyt@outlook.com 30260469 

                          Vennekredsen Hybenbo 
Formand                Jytte Jørgensen                                       75192056 
Næstformand                   Lissy Marie Mathiasen                           21701020 
Kasserer                            Kate Pallesen    51354386 
                                              Asta Fink Nielsen                                     29464923 
                                              Jens Birk                                                    60914489 
                                              Inga Møller    27653944 
                                              Bodil Pedersen    21685350 
Beboerrepræsentant  Mary Møller                                             51962931 
Medarb. repræsentant    Britta Hansen    51668883 

                          Idræt om dagen i Helle Hallen 
 

Form :     Else Wind               47elsewind@gmail.com      61308358 
Nform:    Lis Larsen               lisog@rnelarsen.dk                   40796298 
Kasserer: Ragna Mortensen ragna mortensen@privat.dk  21152843 
Medlem: Jørgen Sørensen   jorgenrefslund@live.dk           24240478 
Medlem: Verner Nielsen   ingerverner@gmail.com          21226216 

KFUM-Spejderne Grimstrup-Årre gruppe 
 
Gr.formand:   Morten Jahn Krab     Krab.jahn@gmail.com  26148084 
Næstformand:  Line H. Jespersen  line.hornbech@gmail.com 20788436   
Best.medlem:     Birgitte Haugaard          bh@egegaardenopf@com    40374573 
Best.medlem:        Christna Nielsen             cbnielsen82@gmail.com       20617704 
Gr.leder :                         Ingrid S. Simonsen   iss@hjorkaer.dk                                        40888092 
Kasserer:                    Ingrid S. Simonsen   iss@hjorkaer.dk                                        40888092 
Hjemmeside:        www.grimstrup.gruppesite.dk 

Ældresagen Helle 

Form.:  Jens Carlo Knudsen  carlo.aldresagen@gmail.com 61728302 
N-form:  Uffe Mikkelsen   uffemik@gmail.com  40847295 
Kasserer:  Jean Sørensen jeansoernsen@hotmail.com 23937328   
Sekretær:  Inger Vestergaard ingse45@gmail.com 29805389 
Medl.:  Helga Raundahl  raundahl@hotmail.dk  26830751 
Medl.:  Mona S. Nielsen mona55nielsen@gmail.com  30236545 
Medl.:  Niels Verner Jensen  nielsv@bbsyd.dk  61760503 

mailto:stig-kikkenborg@hotmail.dk
mailto:a.vind@bbsyd.dk
mailto:jhj2203@gmail.com
mailto:phhjort12@hotmail.com
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Steen Noer                Claus Brink 
Ejendomsmægler       Salg & vurdering 
 

 

.* tilvalg af individuel annoncepakke 

 


